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Everest je san svakog pravog i iskrenog planinara alpiniste. Vi{e od deset godina
bavim se pewawem koje je postalo sastavni deo mog `ivota. Na koju god planinu 
da odem, ose}am se divno, bilo to u na{oj zemqi ili negde daleko na Himalajima.
Bitno je samo da sam tamo, a Everest mi do|e kao {lag na tortu, ka`e na{a
sagovornica koja se, ostvariv{i svoje snove, na{la na korak do sunca...

15. jul  2007.

P
re ne{to vi{e od dva meseca deseto~lana ekspedicija iz
Srbije krenula je ka Himalajima sa namerom da se weni ~la-
novi popnu na najvi{u ta~ku na svetu – Mont Everest. Me|u
wih sedam koji su uspeli da ostvare taj dugogodi{wi san,
bila je i Dragana Rajblovi} sa kojom smo razgovarali o

`ivotnom iskustvu koje joj je donela ekspedicija na Mont Everest,
a koje retko koji ~ovek na svetu ima priliku da do`ivi. 

Œ Kada se sada osvrnete na dva meseca nedavno provedena
na Himalajima, koje slike Vam prve naviru u se}awe i ka-
kvom emocijom su obojene? 
– Ide mi se opet. Dva meseca sam `ivela sasvim druga~ijim

na~inom `ivota, kao i ostali ~lanovi ekspedicije, a sada sam se
vratila u ovu gradsku gu`vu i ludnicu koje me zamaraju.

Œ Koliko se ova ekspedicija razlikovala, a koliko nalikova-
la na Va{e prethodne do`ivqaje planina i wihovih vrhova?
– Everest je san svakog pravog i iskrenog planinara alpini-

ste. Vi{e od deset godina bavim se pewawem koje je postalo sa-
stavni deo mog `ivota. Na koju god planinu da odem, ose}am se
divno, bilo to u na{oj zemqi ili negde daleko na Himalajima.
Bitno je samo da sam tamo, a Everest mi do|e kao {lag na tortu. 

Œ Alpinisti ka`u da je na visinama iznad 8.000 metara,
pored vrhunskih priprema, „sve u glavi”, dok Dragan Ja}i-

movi}, vo|a ekspedicije, za Vas ka`e da ste „~ist Zen Budi-
zam”. Kako ste uspeli da postignete takvo stawe duha?
– To }ete morati, ipak, wega da pitate, a i ja }u! [to se ti-

~e toga da je sve u glavi, stvar je u tome da mi nismo i{li na Eve-
rest da bismo ostvarili uspeh ili se nekome dokazivali, ve} nas
je vodilo srce. Sama ~iwenica da se od planinarewa ne zara|u-
je dokaz je da novac nije mogao da nam bude podstrek da jurimo ne-
ke rezultate.

Œ Da li je neobi~no da toliki broj (sedam) ~lanova jedne
ekspedicije stigne do Krova sveta?
– To je ogroman uspeh po{to je prosek za Everest 25 posto

izlaznosti od ukupnog broja ~lanova ekspedicije. Ba{ zbog toga,
najboqi svetski alpinisti i vo|e stranih ekspedicija odali su
priznawe, prvenstveno na{em vo|i Draganu Ja}imovi}u, za takav
poduhvat. I prethodna ekspedicija koju je organizovao na {esti
po visini vrhu u svetu ^o-Oju (8.201 m) imala je 90 posto izla-
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znosti, tako da je Srbija sada vode}a sila u regionu {to se ti~e himalaj-
skog alpinizma.

Osim toga, jako sam ponosna na ~iwenicu da se sada na svetskoj alpi-
nisti~koj listi, gde se upisuju samo imena onih koji su se popeli na vrhove
iznad 8.000 metara, nalazi i jedno `ensko ime iz Srbije i Jugoisto~ne
Evrope. ^ula sam da je ta vest objavqena ~ak i na holandskoj televiziji.

Œ Na putu do vrha vi|ali ste qude koji su zauvek ostali u snegu. O
~emu ste u tim trenucima razmi{qali i da li ste zbog takvih prizo-
ra pomi{qali da odustanete?
– To je Everest sa svim svojim surovostima i u svojoj veli~anstveno-

sti. I pre polaska strahovala sam od toga kako }e takvi prizori psihi~-
ki uticati na mene jer sam znala da }emo nailaziti na wih. Na velikim
visinama tela ne mogu da se raspadnu, jer nema bakterija i vlada ve~iti
minus. Po{to je u takvim uslovima fizi~ki napor sagnuti se da popravi-
te dereze na cipelama, a kamoli da telo od 70 i vi{e kilograma spusti-
te sa rizi~nih vertikala, qudi koji stradaju ostavqaju se u planini zau-
vek. Takve prizore do`ivqavala sam kao opomene i upozorewa da se do
vrha ne sti`e po svaku cenu i da „Himalaji ne opra{taju gre{ke”. 

Œ Qudima koji se ne bave alpinizmom nezamisliv je specifi~an
na~in `ivota u planini, bez tu{a, toaleta, kuvane hrane i jo{ mno-
go toga {to podrazumevamo da imamo u svakodnevnom `ivotu. Kako
se u takvim uslovima snalazi `ena okru`ena mu{karcima?

– U baznim kampovima postoje neke improvizovane tu{-kabine,
dok je u visinskim kampovima druga~ija pri~a jer tamo nema ni~ega. Tamo
sami sebi topimo sneg, kuvamo ~aj, supu, gotova jela. Hladno je pa se goto-
vo ni ne znojimo, a vazduh je ~ist i prqamo se mnogo sporije. U visinskim
logorima provedemo svega dan ili dva pa opet silazimo u bazne kampo-
ve. To je proces aklimatizacije u kome organizam prilago|avamo eks-
tremnim visinama. Zbog toga ekspedicije i traju tako dugo.

Œ Kada Vam je bilo najte`e?
– Najte`i su mi bili fizi~ki napori po{to sam sa svojih 48 kilo-

grama na le|ima nosila jednaku te`inu kao i oni koji imaju 70 i vi{e ki-
lograma. Opremu koja te`i otprilike 15 kilograma prenosili smo iz jed-
nog visinskog kampa u drugi i dok smo, ilustracije radi, u po~etku visin-
sku razliku od 850 metara prelazili za jedan sat, na velikim visinama

bilo nam je potrebno osam do deset sati jer smo posle jednog koraka mo-
rali da udahnemo bar pet puta. Zbog toga nam je bilo veoma naporno, sve
do momenta kada smo po~eli da koristimo kiseonik iz boca. Tada je po-
stalo malo lak{e. Kako nam je buxet za ekspediciju bio ograni~en, {to
se odrazilo i na broj boca koje smo nosili, po~eli smo da ih koristimo
tek na visini od 7.900 metara. Zbog toga sam i vi{e ponosna na na{
uspeh jer smo se pewali u te`im uslovima nego ve}ina drugih ekspedicija.

Osim toga, bilo mi je lak{e jer sam imala iskustvo iz prethodnih
ekspedicija i znala sam {ta me ~eka. A i {ta je osam sati napora naspram
celog ̀ ivota pri`eqkivawa i naspram u`itka koji donosi vrh. Bitno je bi-
lo da nisam imala zdravstvenih problema zbog kojih bih morala da se vra-
tim. Ovako, malo se istrpi pa se posle u`iva.

Œ O ~emu ste razmi{qali tokom dva meseca u planini, a kada ni-
ste mislili na vrh?
– Poseban u`itak za ~oveka jeste kada se na|e negde gde nije primo-

ran da razgovara o temama koje u gradu ne mo`e da izbegne. Dva druga iz
ekspedicije, Milo{ i Marko, bili su nam glavni zabavqa~i, sa wima
nikada nije bilo dosadno. Po{to su u Himalajima proslavqali ro|en-
dan, za poklon su od mene dobili {arene perike koje su odmah stavili na
glave i odr`ali koncert na 6.400 metara visine lupaju}i {tapovima u
plasti~ne kante. Izvukli su tada iz {atora ceo bazni kamp. Nije ba{
lako vikati iz sveg glasa na toj visini ali wihov kapacitet plu}a je zai-
sta zadivquju}i. Smi{qali smo razne stvari i snimali se kamerom pra-
ve}i filmove za na{u du{u. Za razliku od Beograda, tamo sam mogla i
da na miru ~itam ne gledaju}i u sat. Sve u svemu, da smo ostali jo{ godi-
nu dana, mislim da nam ne bi dosadilo.

Œ Italijanski alpinista Rejnold Mesner ja na pitawe zbog ~ega se
bavi alpinizmom, odgovorio „Radim to zato {to sam ja sebi domo-
vina, a maramica mi je zastava”. Kako bi glasio Va{ odgovor na to
pitawe?
– Pewem se zato {to u`ivam u tome, zato {to se u planini ose}am

slobodno, zato {to mi tamo prija, zato {to tamo ne slu{am qude koji se
sva|aju i vi~u, `ale na nedostatak novca, politi~are… i zato {to je la-
godan `ivot jako dosadan. 

Za mene su qudi koji se dosa|uju, koji se ne odvajaju od TV ekrana, ko-
ji ~itaju `utu {tampu, rade dnevno po 15 sati ili razmi{qaju samo gde }e
dobro da jedu, ~udaci i ja ih ne razumem. To je meni ekstremno. Ako mi u
planini rizikujemo na{e `ivote, oni, vode}i takav na~in `ivota, rizikuju
svoje zdravqe. A ko nema zdravqa, nema ni `ivota. 

Sawa SAVI]
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